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1300 katasztrális holdon végeznek 
vegyszeres gyomirtást a szegedi járásban 
A múlt esztendőben a sze-

gedi járásban számos terme-; 
iőszövetkezet tagsága tapasz-
talhatta a vegyszeres gyomir-
tás termés-növelő hatását. Az 
eredményekből okulva most a 
tavalyinál sokkal íöbb szövet-
kezetben kötöttek szerződést 
vegyszerrel történő gyomir-
tásra, Míg tavaly ezt mind-
össze csak 480 katasztrális 
holdon végeztek a járásban, 
az idén már eddig 1.200 ka-
tasztrális holdat jelentettek 
be. Az egyéni gazdák közül 
is — különösen Algyőn és 
Sándorfalván — manapság 
egyre többen jelentkeznek a 
gépállomáson és a tanácsnál, 
hogy őszi gabonavetéseikben 
szeretnék elvégeztetni a 
vegyszeres gyomirtást. Egye-
dül Algyőn, mintegy 100 ka-
tasztrális holdra szerződtek 

már eddig az egyénileg dol-
gozó parasztok. 

Sándorfalván Nóvák Ká-
roly elvtárs, a gépállomás fő-
mezőgazdásza vasárnap az 
egyéni parasztok előtt tartott 
előadást a vegyszeres gyom-
irtás jelentőségéről a termés-
eredmények növelésében. Az 
előadáson résztvevő egyéni 
gazdák megvitatták a vegy-
szeres gyomirtással kapcsola-
tos problémáikat, örömmel és 
elismerően beszéltek arról a 
segítségről, melyet államunk 
többek között azzal is nyújt 
az egyénileg dolgozó parasz-
toknak, hogy nemcsak terme-
lőszövetkezetekben és állami 
gazdaságokban, hanem az 
egyéni gazdaságokban is le-
hetőséget ad a vegyszeres 
gyomirtásra, s ezzel a ter-
méseredmények növelésére. 

A Paprikafeldolgozó Vállalat fejlődése 
a második ötéves tervben 

A második ötéves tervben nő* nemcsak építkeznünk, hanem gondoltunk a második ötéves 
•ekszik a fűszerpaprika terme; gépesítenünk is kell. Csomagoló- tervben és a hét vidéki átvevő 
lés területe. Ez szükségessé te- gépek, munkagépek, szállító- telepeken egy-egy átvevő épüle* 
6zi a Paprikafeldolgozó Vállalat eszközök, villany- és Diesel- tet létesítünk, 
fejlesztését, bővítését. A papri- motorok beszerzéséről gondosko- Engi János, 
katermelöket a jobb, a nagyobb dunk még a paprika-idény előtt. a Paprikafeldolgozó Vállalat 
termés érdekében jobb termelő A vidéki paprika termelőkre is főmérnöke 
eszközökkel kell ellátnia A pa- — — — — — _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ 
lánta ültetésben mi segítjük! 
őket; rendelkezésükre bocsátjuk 
a vállalat birtokában lévő szov-
jet gyártmányú palántázé gé-
pet. Ebben az évben 2 ezer da-
rab melegágyi ablakot adtunk a 
megyei tszrek részére és azok-
nak az egyénileg dolgozó pa-
rasztoknak; akik a paprika ter-
mesztésben kiváló eredményt 
értek el. Ez a magasabb termés-
eredmény elérését szolgálja; 

Vállalatunk további fejleszté-
se érdekében az elkövetkezendő 
5 évben megépül a már meglé-
vőkhöz hasonló két sz&ritó paj-
ta és két munkatermes légszárító. 
Ez összesen 4 millió forintos 

költséget igényel. Ezzel a« táro-
lás és a paprika feldolgozáa na-
gyobb helyet kap; s kényelme-
sebbé válik a dolgozók munkája 
is; A város különböző pontjain 
lévő és működő malmok sok 
problémát okoztak eddig az 
üzem vezetőségének; a munka 
ellenőrzése is nehezebb volt. 
Ezért a központi telepen egy új 

malomépületet létesítünk m a j d 
60 örlőpárral; Ennek megváló* 
sírásával az áru- és az anyag* 
mozgatásnál az eddigi fuvarkölt-
ségeket megtakarítjuk. A malom* 
épületre fordítandó költség-elő-
irányzat 1 millió 500 cser forin-
tot tesz ki.-

A dolgozók szociális körűimé* 
nyeinek javításáról is gondosko* 
ritmk. Üj üzemi konyha; étkező* 
helyiség, öltöző, fíirdő épül; 
Mindez újabb 4 millió 300 ezer 
forintot igényeL Az állandóan 
fejlődő gépi berendezéseink, 
munkagépeink, erőgépeink vil-
lamosenergia szükségetének meg-
felelő biztosításához egy új 
transzformátorház is szükséges. 
A különböző költségekkel együtt 
erre 250 ezer forintot fordítunk. 
A jelenleg épülő új kazánház 
kéménytartozékaként széntáro-
ló boxot építünk; Így biztosít-
juk a szén gazdaságos tárolását. 
Ebben az évben épül már egy 
új kazánház a szükséges beren-
dezéssel együtt. 

Gondot okozott az ártézivlz el-
látás régebben. Most az egyre 
növekvő szükségletet megoldjuk, 
artézi kutat fúratunk az üzem 

területén. Ennek munkálatai már 
elkezdődtek. Nemrégen 6 darab 
szárítógépet kaptunk a Szegedi 
Konzervgyártól. A tisztogatás és 
a gép előkészítése most történik. 
A szárítógépek felállításához 
készül a szárító helyiség is; 

A paprika feldolgozást gyorssá 
akarjuk tenni. Ehhez egész sor 
építkezési; gépesítési tervet kell 
megvalósítani még a felsorolta-
kon kívül . A féltermék tisztító 

helyiség átlalakítását rövidesen 

meg kell oldani két szalag-szá-

ritógép beépítésével Aszfalto-
zásra vár a 2-es és 3-as telepünk, 
ezzel egyidőben a keskeny és 
normál nyomtávú iparvány is 
bővítésre szorul; Természetesen 

^HiUEK^ 
—» A színháztörténeti kiál-

lításnak a Hazafias Népfront 
helyiségében tegnap estig kö-
zel nyolcszáz látogatója volt. 
Megkezdődtek a csoportos is-
kolai látogatások is: elsőnek 
hétfőn délben a Dugonics ut-
cai Altalános Iskola VlII./a 
és b osztályának hatvan ta-
nulója tekintette meg cso-
portosan a kiáHítást. Olyan 
nagy az érdeklődés, hogy este 
7 óra helyett gyakran 8, sőt 
fél 9-kor tartanak zárórát, 

— Az árleszállítás követ-
keztében május 3-án és 4-én 
a járás földművesszövetke-
zeti boltjaiban megsokszoro-
zódott a forgalom. A leszállí-
tott árú ruházati cikkekből 
411 ezer, a vegyesipari — fő-
ként háztartási «— cikkekből 
pedig 238 ezer forint értékű 
vásárlás történt e két napon. 
Legnagyobb kereslet a férfi 
freskó és zefiringek, női 
nylon- és kötöttáruk, balon-
vásznak és a gyermekcipők 
iránt mutatkozott. 

E F I L O Q Ü 5 
A g y ő z e l e m ü n n e p é r e 

; i i Aztán mikor elhallgatott az ágyú 
s a lankás dombon csend és béke lett, 
bunkeréból egy torzonborz szakállú 
harcos fáradtan felemelkedett, 

Sisakján már a rozsda kivirágzott, 
ledobta hát s fedetlen fővel állt; 
szemén könny gyűlt, a túlpartig se látott, 
de tudta, hogy legyőzte a halált. 

És érezte: fedetlen fővel állni 
nagyon jó, haján napfény csókja g y ú l t . . . 
távolodtak a borzalom csatái, 
a horizontnál lebukott a múlt. 

Zsebéből aztán régi, gyűrött fénykép 
került elő — húszesztendős leány, 
a ruháján kis hevenyészett térkép, 
sötétben rajzolta egy éjszakán; 

- - T 

i ?; A békességes égbolt színezüstjén 
a háború csak zord emlék maradt..; 
De ha feledné, emlékeztet tüstént 
a gyűrött fénykép s a rozsdás sisak. 

Gurszky István . 

A munkásokat kellett volna megkérdezni 

Ankétok a MÁV-nál 
a technika fejlesztéséről 

A szegedi MÁV Igazgató* lattevők, Így nem tudják, 
ság területén a műszaki szín- hogy miért nem jó a benyúj-
vonal emelése érdekében an- tott javaslat. Az igazgatóság i 
kétsorozatot szerveztek - a vontatási osztálya által az üzemben annyiból állt a dol-
technikái színvonal emelése egyik újítónak kiadott érte- ' g a : felvételezte a raktárból a nem állhatom a 

A dologkerülőt mindenütt 
megvetik. Különösen az 
olyan dolo^terülőt, aki lus-
taságát örökös sopánkodással 
próbálja takargatni. Nos, 
ilyesféle ember volt aDÉMA 
Cipőgyár csákózó üzemré-
szében Jenő István adminisz-
trátor, aki a múlt rendszer-
ben is tisztviselő volt. Az 

és az újítómozgalom jelentő-
sége a második ötéves terv-
ben» címmel. Ez ideig a há-
rom nagyobb gócpaniti helyen 
már megtartották az anké-
tot. Itt helyes bírálatokkal 
mutattak rá a vasutas dolgo-
zók a hibákra, amelyek a vas-
útüzemen belül akadályozzák 
a műszaki fejlesztést és az 
újítómozgalom eredményes-
ségét. Az ankétok részvevői 
Iközül elmondták többen, hogy 
a gazdasági vezetők nem 
igyekeznek elősegíteni az újí-
tók elgondolásainak megva-
lósítását. Sőt sok esetben ez 
újítót akarják meggyőzni el-
gondolása helytelenségéről. 
Egyes benyújtott javaslatok-
ra nem minden esetben kap-
nak kielégítő választ a javas-

sítésben azt tanácsolják, hogy 
ne is foglalkozzon műszaki 
újítások kidolgozásával. Ilyen 
dolog természetesen bántó a 
dolgozókra nézve. 

Beszéltek az ankétok rész-
vevői arról is, hogy igen sok 
azoknak az elfogadott javas-
latoknak a száma, amelyek 
megvalósítása minden indok 
nélkül késik. Az eddigi hi-
bák után, amelyek a MÁV 
Igazgatóság területén akadá-
lyozták a műszaki színvonal 
emelését, az ankétokon meg-
vitatták a feladatoklat is. Ek-
kor több ígéret hangzott el, 
hogy jobb szervezéssel elke-
rülik az eddigi megmutat-
kozó hibákat. 

I I Sziládi Sándor 

A deszki Kossuth Termelőszövetkezetben 
befejezték a cukorrépa első kapálását 

A deszki Kossuth Termelő-
szövetkezet tagjai, amint vé-
geztek a tavaszi vetésekkel 
azonnal hozzá láttak a cukor-
répa első kapálásához, s már 
be is fejezték ezt a munkát. 
A szövetkezet tagjai a kései 
kitavaszodás ellenére is min-
den munkával előre vannak. 
Eddig minden feltétel bizto-
sítva van ahhoz, hogy telje-
síteni tudják a Minisizterta-
nácsnak azt a határozatát. 

amely erre az esztendőre a 
termésátlagok 3 százalékos 
emelését írja elő. 

A deszki Kossuth Tsz tag-
jai mögött azonban nem :na-
rad el a szőregi Petőfi, a 
pusztaszeri Petőfi, a kiskun-
dorozsmai József Attila és a 
szatymazi Szabadság Terme-
lőszövetkezet sem Ezekben a 
tsz-ekben is már javában io-
iyik a kora tavaszi növények 
első kapálása; 

krupponit, s miután a mun-
kások feldarabolták, ő visz-
szamérte, megállapítva, hogy 
hány százalékos az anyagfel-
használás. Olyan volt ez a 
beosztás — mondják az üzem-
ben —, hogy egy hat elemit 
végzett ügyes, odaadó mun-
kás 

négy óra alatt 
játszva ellátta volna. (Mint 
ahogy azóta ellátja kifogás-
talanul, mindenki megelége-
désére a helyére állított Tóth 
Margit). Jenő azonban el-
lógta az időt s végül ki kel-
lett segíteni, 

Ha ott hagyták volna Jenő 
Istvánt a csákózóban, már 
úgyis elzavarták volna a 
munkások. A pártonkívüli 
Nagy László is rengeteget 
mérgelődött miatta, mert 
-valóságos művésze volt a 
naplopásnak-. Rendre várni 
kellett rá, mert soha nem 
mérte le idejében az anyagot, 
közben pedig (sportújsággal 
a hóna alatt) hol erre csellen-
gett, hol arra. A munkások 
igyekeztek teljesíteni tervü-
ket, keresni akartak, de az 
adminisztrátor minduntalan 
hátráltatta őket, 

-Én már annyit bosszan-
kodtam miatta — mondta az 
egyik legjobb szakmunkás, 
Mészáros István elvtárs <—, 

hogy egyszer kis híján neki-
mentem. Mindig olyan érzé-
sem volt. hogy miközíben a 
sok dolog miatt sírit, mint az 
anyátlan malac, 
tudatosan akadályozott 
bennünket a tervteljesítés-
ben. Amikor legjobban ipar-
kodtam, odajött hozzám és 
mézes-mázos szavakkal föl-
tartott a munkámban. De én 

hízelgő-

öttagú bizottság, Va* 
tamennyi tagja sötét ru-

hában, méltóságteljes 

arccal ül az asztal mel-

lett- Oten együtt még 

nincsenek 100 évesek, de 

az előttük álldogáló négy 

fiú még ennél is sokkal 

kevesebb, Az utóbbiak 

arcán sajátos kifejezés: 

legpontosabban vidám 

szorongásnak nevezhet-

nénk. Hivatalosan idéz-

tettek az 1. T. L. C. E. 

A. B. elé, amelyet a köz-

nyelv itelce-ab-nak ne-
vez; magyarul pedig 

ennyit jelent: Igen Tisz-

telt Leendő Erdészjelöl-

teket Avató Bizottság. 

Az előttük állók az itel-

cek, az igen tisztelt.•. s 

satöbbi. Civilben vala-

mennyien az Erdészeti 

Technikum tanulói. 

Részben negyedikesek, 

részben elsősök. Nem 

nehéz kitalálni, hogy a 

bizottság tagjai a ne-

gyedévesek, akik már 

valóságos erdészjelöltek, 

s most éppen szorgalma-

san készülnek a képesí-

tőre, hogy jelöltből va-

lóságos erdésszé válhas-

sanak. (Az előttük álló 

elsősök kaján káröröm-

mel gondolnak arra, 

I f e l c e a v a f á s 
hogy pár hét múlva az 

avató bizottság jeles tag-

jai épp úgy szurkolnak 

majd egy másik bizott-

ság előtt, mint most ők 

előttük. Csak tán nem 

ilyen vidáman.) 

Répászky Miklós, a 

bizottság elnöke meg-

kezdi az avatást. = s 

Mindez az Erdészeti 

Technikumban történik, 

azaz hogy történt szom-

baton délután. Az elsős 

tanulókat avatták tréfás 

formák között erdész-je-

löltté. Először került sor 

erre az iskola történeté-

ben, de most már bizo-

nyos, hogy hagyomány-

nyá fog változni. Amikor 

az ötlet megszületeti 

csak szórakozás-számba 

menő vidám műsor-

számként beszéltek ró-

la, közben azonban ki-

derült, hogy sokkal több 

ennél. A készülődésben 

az osztályok közelebb 

kerülnek egymáshoz, t 

ha jövőre az iskolai év 

elején rendezik meg, az 

elsősök, a „kicsik" sok-

kal könnyebben kapcso-

lódnak majd be az is-

kola közösségi életébe, 

hamarább vállalhatnak 

szerepet abban. 

Hogyan is történt hát 

az „avatás?" 

A bizottság időben 
kérdéseket adott ki, ame-
lyekre írásban kellett az 
elsősöknek válaszolniok. 
Volt abban minden. Lát-
szólag nehéz és az erdé-
szettel kapcsolatos kér-
dések, valójában mind 
egy-egy tréfás találós-
kérdés. Az „írásbelik" 
általában igen jól sike-
rültek, mégis négy fiút 
szóbelire is be kellett 
rendelni. A bizottság el-
nöke komoly képpel mél-
tatlankodva deklamálja: 

— „Micsoda botor el-
képzelésből eredő balga 

gondolat azt állítani, 
amit az egyik Igen Tisz-
telt Leendő Címzetes Er-
dészjelölt Jelölt válaszol-
ni vakmerő volt": „A 
fűrész a fába a közepéig 
megy, éppen úgy, mint 
a nyúl az erdőbe, s on-
nan már nem be, hanem 
ki tart". Méghogy a fű-
rész úgy megy, mint a 
nyúl! S mekkora oppor-
tunizmus még hozzáten-
ni: „Es ameddig húz-
zák". Majd szóbelin ad 
választ arra, vajon a 
nyul fut-e addig, amed-
dig húzzák, vagy a fü-
rész megy úgy, mint a 
nyúl? 

A kérdés így hang-
zott: Meddig megy a 
fűrész a fába és nem 
közvetlenül utána volt 
egy ilyen is: meddig fut 
a nyúl az erdőba Raf-
fael István egy kalap 
alatt akart válaszolni, de 
megjárta a nagyvonalú 

sommázni-akarást. A bi-

zottság előtt még olyan 

fogas kérdésekre kel-

lett válaszolnia, hogyan 

lehet vadlibát fogni? A 

válasz tepsikkel, villany-

lámpával, vízbe dobált 

kaviccsal utánoztii a vi-

har hangjait, s mikor er-

re a vadlibák szárnyuk 

alá dugják a fejüket, 

egyszerűen összeszedni 

őket. 

A bizottságnak és az 
iteleceknek meg kellett 
örizniök komolyságukat, 
a hallgatóság, — mert 
az avatás nyilvános — 
harsogva nevetett. Ne-
vetéssel és tapssal fo-
gadták mindenek végez-
tével az egész első osz-
tályt is, amikor „bizo-
nyítványaként" az ered-
ményes avatásnak, vala-
mennyien fehér szalagon 
egy-egy kerek mézeska-
lácsot kaptak a nya-
kukba , » > 

Az elkövetkező évek 

feladata, hogy az ava-

tás tartalmában és for-

májában tovább szépül-

•ket és a dologkerülőket. Rá-
förmedtem, s így elvadítot-
tam magamtól-. 

Jól mondják, hogy addig 
jár a korsó a kútra, még el 
nem törikt. A vállalatvezető-
ség — mivel a neveléssel nem 
boldogult — megelégelte a 
munkafegyelem szemérmet-
len rombolását és 1955. októ-
ber 10-én felmondott Jenő 
Istvánnak. Annál is inkább, 
mivel egy betegszabadságon 
lévő asszony helyét töltötte 
be, akit felgyógyulása után 
vissza kellett állítani korábbi 
munkakörébe, a csákózóba. 
Így Jenő István létszámfelet-
tivé vált, mint adminisztrá-
tor. 

A DÉMA munkásai meg-
könnyebbülten lélegezték fel: 
végre megszabadultak a hát-
ramozdítótól! Korai volt 
azonban az öröm. Jenő Ist-
ván a vállalati egyeztető bi-
zottsághoz fordult és nem is 
hiába. A bizottság olyan ha-
tározatot hozott, az üzem 
dolgozóinak akarata ellenére, 
hogy Jenőt vissza kell venni 
a csákózóba. Mivel azonban 
az adminisztrációban lét-
számfelettivé vált, a vállalat-
vezetőség a raktárba helyezte 
fizikai munkára. Ezt persze 

megalázónak tartotta 

és nem fogadta el. Levélben 
felszólították — ez sem ért 
semmit. Majd november 
17-én behívatták az üzembe 
és megmondták neki: -Bár-
mennyire ártalmas is a ma-
gatartása, mégsem akarják 
tőle elvenni a munkalehető-

séget. Álljon munkába a rak-
tárban , mert különben a 
Munka Törvénykönyve ér-
telmében önkényes kilépő-
nek tekintik-. Jenő István 
figyelembe se vette ezt és a 
bírósághoz fordult. A bíró-
ság elsőfokom elutasította, 
másodfokon pedig átadta 
ügyét a területi egyeztető bi-
zottságnak. Itt aztán nem 
néztek semmit és senkit, ha-
nem határozatilag közölték 
az üzem vezetőségével, hogy 
Jenő István eredeti beosztá-
sába kell visszahelyezni. 

A törvénynek a betűje is 
törvény, A paragrafus előtt 
meghajoltak a Cipőgyár ve-
zetői és a munkások tiltako-
zása ellenére, valamint annak 
ellenére, hogy nincs betöltet-
len adminisztrációs munka-
kör, Jenő Istvánt a bérelszá-
moló csoportba osztották bc, 
És április 19 óta megint ott 
ül az íróasztal mellett. Hogy 
ez törvényellenes? Hogy a 
munkások mérgelődnek? 

Ezzel nem sokat 
törődik 

a területi egyeztető bizott-
ság. 

Most a vállalatvezetőjéé 
és a pártszervezet tehetetle-
nül tűri, hogy egy haszonta-
lan ember — aki a munkát, 
különösen a fizikai munkát 
csak kerülni szereti — a sze-
mébe vigyorogjon. Pedig 
csak a munkásokat kellett 
volna megkérdezni. Ha a 
DÉMA Cipőgyár pártszerve-
zete munkásgyűlést hívott 
volna össze ebben az ügy-
ben, akkor Jenő István ma 
vagy raktári munkás lenne, 
vagy — ha ez nem tetszik 
neki — kivül került volna az 
üzem kapuján. És akiktar a te-
rületi egyeztető bizottság 
gyönyörködhetne saját hatá-
rozatában. 

Mert mégiscsak a munká-
sok joga azt eldönteni, hogy 
hajlandók-e együtt dolgozni 
egy hátramozdítóval! 
I i:l ! (— y — n) 

SZEGEDI SÉTÁK 
Brutális f a v é d e l e m 

A Széchenyi téren gyönyörűen kizöldelltek a fák. 
öröm sétálni alattuk. De miféle plakát éktelenkedik 

az öreg platánok törzsén, meg feljebb, a lombok között is, 
fatáblán? 

Okos írás. Figyelmezteti a magáról megfeledkezett em-
bert: 

ÜLTESS FAT, VIRÁGOT, 
VÉDD MEG AZOKAT! 
Ámbár kétlem, hogy itt a város közepén, ahol különben 

is parkőrök vigyáznak mindenre, valami nélkülözhetetlen 
lenne az ilyen fölirat. 

Ráadásul — utólag veszem észre —, a plakátok kapcso-
lógéppel, a fatáblák a fenti ágakon meg pláne collos szögek-
kel vannak a fához rögzítve. 

No, ez aztán lelkesítő példa a favédelemre! 

Á r b ó c o s h á z a k 
A ki a Széchenyi tér felől érkezik a Lenin utcába, rög-

tön szemébe tűnik a Klauzál tér két sarkát képező 
házak tetején a középkori hajóárbocokra emlékeztető áll-
vány. Kolumbusz hajóján épp ilyen árboc lehetett, merne 
fogadni a vándor. De mit keres a világjáró hajó dísze és fő-
kelléke a szegedi házak tetején? Itt aligha kerül ezekre az 
árbocokra vitorla. Hát akkor mire várnak? 

Mire? Valószínűleg neon-reklámra. Hát használják fel 
jön, bővüljön, gazdagod- ; ! m á r egyszer ezeket az árbocokat valamire, vagy távolítsák 

jel a tetőkről, hogy ne meredjenek riasztó csupaszságukkal 
' .a szép tavaszi égre. 
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